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ACTA DEL CONSELL DE BARRI DE LA MARINA 

 
Data: 27 de juny de 2024, 18.00 h 
 
Lloc: Sala Pepita Casanellas, Pl. de l’Orgull, 1. 
 
Presideixen el Consell: 

Sra. Raquel Gil,   Regidora del Districte de Sants-Montjuïc 
Sra. Àfrica Cardona,   Gerenta del Districte de Sants-Montjuïc 
Sr. Eudosio Gutiérrez,  Conseller dels Barris de la Marina  
Sr. Manuel Coronado,  Vicepresident del Consell de Barri de la Marina del Prat Vermell 
Sr. Miquel Biel,   Vicepresident del Consell de Barri de la Marina de Port 
  
Consellers/es: 
Sr. Albert Torelló,  GMD JxCat-TxBCN  
Sra. Ana Trapero,  GMD BeC   
Sr. Francesc Almacelles, GMD ERC  
 
Persones i entitats assistents: 
AVV Eduard Aunós  
Associació d’Artistes de la Marina 
Cooperativa GEENI  
Escola Dominical   
Centre Cultural Estrelles Altes   
Joves del Centre Cultural Estrelles Altes  
Memorial Democràtic dels Treballadors i Treballadores de SEAT 
Unió d’Entitats de la Marina   
AVV Sant Cristòfol   
AVV EL Polvorín   
AVV Plus Ultra  
Club Esportiu La Marina  
Associació de Mitjans de Comunicació Local (AMCL) 
 
Tècnics/es municipals: 
Sra. Ariadna Ros,  Directora de Serveis a les Persones i al Territori del Districte de 

Sants-Montjuïc 
Sra. Elena Molina,  Direcció de Serveis a les Persones i al Territori del Districte de 

Sants-Montjuïc 
Sr. Marc Valverde,  Direcció de Serveis a les Persones i al Territori del Districte de 

Sants-Montjuïc 
Cristina Creus,  Centre d’Atenció Integral (CAI) la Marina 
Damna Prudencio, Institut Municipal de Serveis Socials de Barcelona (IMSS) 
Aurora López, Oficina de la Marina (Institut Municipal d’Urbanisme) 
Guàrdia Urbana de Barcelona 
 
Assistència: 82 persones (48 dones, 34 homes)  
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Ordre del dia: 
  
1. Benvinguda. 
2. Informe de la Regidora del Districte. 
3. Eleccions per la Vicepresidència i la Comissió de Seguiment del Consell de Barri.   
4. Presentació del CAI de la Marina.  
5. Torn obert de paraules. 
 

 
1. Benvinguda. 

 

Miquel Biel, Vicepresident del Consell de Barri de la Marina de Port, dona la benvinguda i dona 
pas a Raquel Gil, Regidora de Sants-Montjuïc.   
   
 

2. Informe de la Regidora del Districte. 
 
Raquel Gil explica que abans del Consell de Barri es reuneix la Comissió de Seguiment, per a 
plantejar els temes que es tracten a l’Informe: a més, s’han afegit algunes qüestions que es 
consideren d’interès. Recorda que l’últim punt de l’ordre del dia és el torn obert de paraula.   
  
Sala Pepita Casanellas 
S’havia d’explicar com quedava després de la marxa del Centre de Serveis Socials al CAI de la 
Marina: algunes de les entitats han guanyat espai per a fer més activitats al Centre Cívic, fet 
que ha de permetre ampliar l’activitat cultural al barri. S’hi queda el quiosc de tràmits, l’OVAC i 
una persona de l’OAC que fa l’acompanyament. La proposta és que, abans de l’estiu, aquest 
punt d’atenció de l’OVAC i la persona de l’OAC es traslladin també al CAI de la Marina i a Pepita 
Casanellas es mantingui només el quiosc: aquest canvi representarà certa millora, perquè el 
CAI no tanca a l’agost.  
 
Centre Cívic Casa del Rellotge  
Es congratula pel 40è aniversari que s’ha celebrat recentment: fa pocs dies es va inaugurar una 
exposició amb fotografies de veïns del barri. A més, s’ha ampliat l’espai del Punt Multimèdia, fet 
que permetrà eixamplar l’oferta de tallers que s’hi fan des del mes de juliol.   
 
XARSE 
Recorda que el PdB va iniciar aquesta mesura d’emergència el 2020, per a pal·liar els efectes 

de la COVID: és un servei que ajuda en la tramitació online a persones que no estan 
acostumades a l’ús de noves tecnologies. Anuncia que es podrà mantenir i ho valora com una 
bona notícia: l’any vinent es gestionarà des de l’IMSS, així que el servei passarà a ser 
estructural i es mantindrà.  
CEM La Marina  
S’està treballant en la llargament reivindicada ampliació de l’equipament, que incorporarà una 
piscina i una sala de fitness. El 25 de gener es va aprovar inicialment la modificació puntual del 
Pla Municipal Urbà (PMU). El termini d’exposició pública va estar obert fins al 15 d’abril: s’han 
rebut tres informes que eren preceptius, s’han fet algunes esmenes i millores al document, que 
es va rebre el 10 de juny. Ara està pendent la fase d’aprovació definitiva amb els òrgans de 
govern, alhora que, en paral·lel, s’està treballant la maqueta del projecte.   
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Passeig de la Zona Franca 
Recorda que la situació de sequera extrema, malgrat que ha plogut i s’han millorat les reserves 
d’aigua, continua. Encara que s’han alleugerat les restriccions sobre algunes activitats, s’ha de 
continuar apostant per construir infraestructures que facin que no es depengui tant de l’aigua de 
pluja. En aquest temps, el rec i la neteja carrers s’ha fet amb aigua freàtica: a Barcelona hi ha 
diferents llocs on hi ha accés a aqüífers d’aigües freàtiques, dels quals s’utilitza un 0,1%. Cal fer 
obres i canalitzacions per a aprofitar millor aquest recurs, sense posar-lo en perill: entre d’altres, 
per a millorar el rec de Montjuïc i portar aigua també a la Marina del Prat Vermell. Els pròxims 
mesos començaran les obres al passeig de la Zona Franca: un dels ramals passarà per allà, per 
a pal·liar les futures situacions de sequera que, malauradament, pel que diuen els científics, 

seran recurrents.   
 
Connexió amb el Morrot  
Remarca que és una reivindicació històrica: no hi ha novetats respecte al que es va comentar 
l’última vegada. S’estan mirant les possibilitats d’allargar les línies de bus existents per a 
possibilitar la connexió en autobús: TMB encara no ha donat resposta definitiva. S’està 
treballant des de l’Ajuntament i el Ministeri, com a mínim, per a avançar en el vial de vianants i 
de bicicleta. El Ministeri sí que ha publicat una licitació per a arreglar els accessos al port i, per 
tant, alliberar de cotxes alguns trams de la ronda. Espera disposar aviat d’un calendari.  
 
Plans i Programes de Desenvolupament Comunitari per 2024 i 2025  
El 10 de juny es va publicar la resolució provisional de la subvenció, que és bianual. Després 
d’un concurs públic, s’ha adjudicat a la Unió d’Entitats de la Marina.   
 
La Marina del Prat Vermell 
Entre finals de 2023 i inicis de 2024 s’han adjudicat dues promocions d’habitatge públic 
municipal, un total de 180 habitatges, a la Marina del Prat Vermell:    
 
 · Can Sisó: 46 habitatges de lloguer social, 60 habitatges de lloguer assequible i dos 
 habitatges de la Mesa d’Emergència.      
 
 · C/ Ulldecona: 68 habitatges de lloguer social i 4 habitatges de la Mesa d’Emergència.  
 
S’està treballant  amb una tercera promoció de l’IMHAB, que ha d’arribar a 232 habitatges i que 
es preveu que estiguin acabats a finals de 2025. També s’han cedit tres sòls a INCASÒL i dos a 
l’Operador Metropolità de l’Habitatge per assegurar que hi hagi construcció de noves 
promocions d’habitatge públic. El 18 de juny, l’Agència Catalana de l’Habitatge va fer el 
lliurament, per fi, de 16 habitatges de preu protegit que hi havia al barri del Polvorí i que feia 
temps que s’esperava la seva adjudicació.  
 
Afegeix que, amb aquest nou barri i noves promocions, s’estan creant espais i carrers nous que 
no existien: això està permetent, treballant amb la Taula de Memòria Democràtica i amb la 
Ponència de Nomenclàtor, fer un reconeixement de la memòria de veïns i, sobretot, de veïnes 
del barri. Remarca la tasca que fa la Taula de Memòria Democràtic i la feina que estan fent de 
les veïnes d’Eduard Aunós per la recollida i recuperació de la memòria col·lectiva de les dones 

del barri.   
 



 
Districte Sants-Montjuïc 
Direcció Serveis a les Persones i al Territori 
Creu Coberta, 104 
08014 Barcelona 
T. 93 2915282 

 

Acta del Consell de Barri de la Marina, 27 de juny de 2024 4 

 
Guàrdia Urbana 
Des de l’1 de juny s’ha posat en marxa una unitat nocturna de Guàrdia Urbana específica per a 
Sants-Montjuïc: ho valora com una bona notícia, ja que es tracta del Districte més gran en 
extensió i, fins ara, compartia la unitat nocturna amb Les Corts. També s’està treballant amb 
l’equip de direcció de la Guàrdia Urbana per a reordenar els serveis i garantir continuïtat: la 
Policia de Barri, que operava, majoritàriament, els matins, s’ha reordenat de manera que també 
tingui presència a la tarda. A la llarga, aquestes mesures, contribuiran a una millora de l’atenció 
i del servei.  
 
Noves zones verdes al barri  
A la Marina del Prat Vermell s’ha pogut obrir el Parc de les 13 roses. La idea és fer la festa 
d’inauguració, del parc i del faristol que recull la història que dona nom al parc, en paral·lel a la 

Festa Major d’Eduard Aunós, el 20 de juliol. Hi ha alguns espais, sobretot de les zones verdes, 
que quedaran amb tanques per a assegurar que es consolida el verd que s’ha pogut plantar 
gràcies que el Decret de Sequera s’ha alleujat.   
 
Des de novembre la Marina del Port podrà gaudir del nou parc de Can Clos. El canvi de fase de 
la sequera permetrà que es pugui plantar la vegetació que estava prevista.   
 
Enllumenat 
Arran de les passejades que s’estan realitzant amb els equips del Districte i, en alguns casos, 
acompanyats de veïns, per a fer revisió de l’estat de l’enllumenat, s’han fet intervencions en 
diferents espais. A vegades hi ha temes de peces que s’han espatllat abans d’exhaurir la seva 
vida útil, de podes d’arbrat que cal fer o, a voltes, de percepció:  
 
 · Cal Sisó: S’ha assegurat que la intensitat de la llum estigui al màxim.   
  
 · Micaela Chalmeta: S’han reparat LED que estaven malmesos.   
 
 · Mare de Déu del Port: S’ha fet poda lumínica.   
 
 · Xamfrà del C/ Foc: S’ha fet poda lumínica davant dels Jardins del Port Romà, on 
 s’instal·laran reforços als punts existents per a garantir una millor il·luminació de la vorera.

  
 · Ferrocarrils Catalans: S’ha fet poda lumínica i s’ha instal·lat un projector per a il·luminar 

 els espais dels bancs.  
 
 · Alts Forns: S’ha reparat alguna làmpada que s’havia exhaurit abans del seu temps de vida 
 útil.  
 
A més, a més, també s’han netejat fanals a diversos punts: no sembla important, però, sovint, la 
brutícia fa que hi hagi menys intensitat lumínica.  
 
Festa Major de la Marina  
Recorda que, des de l’1 de juny fins a mitjans de juliol, són les festes del barri: les més longeves 
del Districte i de la ciutat. Hi ha un programa de festes conjunt que, en aquesta ocasió, també 
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s’ha pogut promocionar conjuntament des de tots els barris de la Marina: La Vinya, Sant 
Cristòfol, Can Clos, etcètera.   
 
Pla de Barris 
Apunta que ahir es va presentar el nou Pla de Barris, que disposarà d’un increment del 33% del 
pressupost respecte a l’anterior edició. Els dos barris de la Marina, pels indicadors socials i 
econòmics, no hi han entrat. Així i tot, hi ha consciència que el territori continua necessitant 
d’una mirada concreta, que ajudi a continuar desenvolupant el barri i a acollir el nou veïnat que 
està arribant a la Marina del Prat Vermell: per tant, el Pla de Barris contempla un pla especial 
per a la Marina, fet que valora com una molt bona notícia.   
  
 
3. Eleccions per la Vicepresidència i la Comissió de Seguiment del Consell de Barri.   
 
Vicepresidència 
Eudosio Gutiérrez, Conseller dels Barris de la Marina, explica que hi ha dues candidatures per a 
vicepresident. A la Marina del Port va quedar deserta i es va acordar, de manera unànime, que 
si algú vol presentar-se pot fer-ho al Decidim fins tres dies abans de la pròxima reunió de la 
Comissió de Seguiment del Consell de Barri. A la Marina del Prat Vermell hi ha hagut un únic 
representant, Manel Coronado, amb una àmplia trajectòria associativa, actualment és president 
de l’AVV Eduard Aunós i secretari de la Unió d’Entitats de la Marina. La seva candidatura 
s’aprova per assentiment unànime.  
 
Comissió de Seguiment del Consell de Barri 
Candidatures d’entitat presentades: José Asensio, Ateneu Popular l’Engranatge Zona Franca; 
Toni Pradas, AV Sant Cristòfol; Baltasar Pozuelo, Associació Empresarial per la 
Promoció Econòmica dins AMB (AEPE); Tomás Martínez, Memorial Democràtic dels 
Treballadors i Treballadores de la SEAT i Andreu Farrera, Federació Taula d’Esports de la 
Marina.   

 
Candidatures individuals: Miquel Biel, Silvino Folgueral, José Pardo, María Jesús Pérez, Pedro 
Vacas, Agustín Estraviz, Ventura Rodríguez y Maribel Sánchez.    
 
Anuncia que, si hi ha més persones que vulguin sumar-se, podran presentar la seva 
candidatura fins tres dies abans de la pròxima reunió de la Comissió de Seguiment. Les 
candidatures s’aproven per assentiment unànime.  
 
Conclou agraint la feina de Miquel Biel, que ha exercit de Vicepresident del Consell de Barri de 
la Marina del Port fins ara i que deixa el càrrec, tot i que continuarà participant en la Comissió 
de Seguiment.   
 
Manel Coronado, que es manté com a Vicepresident del Consell de Barri de la Marina del Prat 
Vermell, agraeix el suport a la seva candidatura.  
 
 
4. Presentació del Centre d’Atenció Integral de la Marina.   
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Cristina, Directora del CAI de la Marina i Ànnia, dinamitzadora comunitària del CAI, 
comparteixen presentació en pantalla.  
 
Cristina convida a tothom a anar al CAI i veure l’equipament, que s’ubica als Jardins de Cal 
Sèbio. El Centre d’Atenció Integral és un equipament d’atenció social que es va inaugurar el 28 
de març de 2023: el juliol s’hi van traslladar Serveis Socials i, a partir de setembre, van arribar-hi 
els altres serveis residents. Els tres pilars fonamentals del CAI són:   
 
 1) Model integral d’acollida: Es tracta d’una prova pilot d’un nou model d’atenció social, que 
 es fonamenta en l’acollida, acompanyament i informació dels veïns que hi acudeixen.   
 
 2) Hi ha 5 serveis: Centre de Serveis Socials, Konsulta’m +22, Punt d’Assessorament 
 Energètic (PAE), Xarxa de Resposta Socieconòmica (XARSE) i el Punt d’Informació i 
 Atenció a la Dona (PIAD). A més, hi ha un equip d’acollida des del mes d’abril de 2024.  
 
 3) Equipament social comunitari: Hi ha la voluntat d’interaccionar amb la comunitat i que 
 aquesta participi del CAI. No es vol ser un hotel d’entitats: un lloc on es va només quan s’hi 
 té cita.  
 
Ània explica que l’equip d’acollida està format per 4 persones: dues informadores i dues 
treballadores socials. Es treballa en dos torns per a poder cobrir l’horari del CAI: de dilluns a 
divendres de 8.30 h a 13.30 h i de 15.00 h a 19.30 h i dissabtes al matí. La seva tasca és fer la 
primera acollida al CAI i exercir de porta d’entrada: a partir del que explica la ciutadania, es 
deriva a les persones cap a serveis de dins o fora de l’equipament.  
 
El C AI neix amb els 5 serveis residents: l’equip d’acollida també té l’encàrrec de treure’ls fora, 
donar-los a conèixer i veure què es pot fer al barri: ara mateix s’està en un procés d’elaboració 
de propostes i de projectes. Els que estan funcionant són:  
 
 · L’Estona del CAI-fè: S’està sortint amb una carpa, cadires i esmorzar a diferents espais
 públics per explicar què es fa des del CAI.    
  
 · Tastets amb el PIAD: Se’n faran 4 al mes de juliol. Estarà obert a totes les dones, els
 dissabtes al matí.   
 
 · Xerrada sobre la Llei de Dependència: Es farà el 10 de setembre al CAI.  
 
 · Xerrada sobre el CAI: El 8 d’octubre al Centre Cívic La Cadena.  
 
 · Grup d’autoestima per a dones: S’iniciarà a partir del 18 d’octubre al CAI i estarà liderat
 per les RBEC dels CAP.  
 
 · Activitats per a la ciutadania: A les tardes de juliol.   
 
Hi ha disposició a escoltar propostes.   
 
També hi ha projectes que ja funcionaven al barri que s’han transferit al CAI:    
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 · Família Marina: Berenars amb famílies que es fan cada dues setmanes.   
 
 · Espai d’Intercanvi de Cures: S’ha obert una mica més a altres demandes, més enllà de les 

 cures.  
  
 · Biblioteca de les cures: També s’ha decidit obrir la temàtica i s’accepten propostes.   
 
 · Xarxa de Voluntariat: S’està participant en les seves reunions.    
 
 · Cuidadores Extremis: Conjuntament amb el Konsulta’m +22.  
 
Cristina afegeix que, actualment, s’està picant a les portes d’entitats i associacions, per a poder 
parlar i conèixer què està passant al barri. La idea és pensar conjuntament què es construeix: 
també es té contacte amb els equipaments municipals del territori, s’estan elaborant projectes 
conjuntament amb altres agents, s’està desplaçant el CAI a altres indrets del barri per a poder 
fer un acompanyament integral i s’està en procés de crear un grup motor, amb la ciutadania, per 
a poder decidir i elaborar propostes conjuntes.   
 
Conclou que és important que els veïns i veïnes puguin conèixer l’equipament: hi ha la voluntat 
que formin part del projecte i formar part del territori.  
 
 
5. Torn obert de paraules.   
 
Manel Coronado demana que les intervencions siguin breus i concises perquè, tothom que ho 
vulgui, tingui l’oportunitat de parlar. Comunica que s’han dividit les intervencions en 5 blocs, 
segons temàtica: Mobilitat, Espais Públics, Via Pública i Urbanisme, Seguretat i Habitatge. 
 

Intervenció Resposta 

Tomàs, membre del Memorial Democràtic dels 
Treballadors i Treballadores de la SEAT:        
· Agraeix l’explicació de la Regidora sobre la 

connexió amb el Morrot, però la considera 
insuficient. Remarca que la connexió amb la 
resta de la ciutat, per la Ronda Litoral, és una 
necessitat del barri: no és una qüestió que 
pugui demorar-se més per negociacions amb 
l’Estat i la Generalitat.                  
· Tenia entès que hi havia contactes prou 

validats amb l’Autoritat Portuària i que s’havia 
arribat a xifrar una quantitat de diners per a 
establir la connexió per bus, vianants i ciclistes. 
Opina que aquest tema ha de ser tan prioritari 
com el cobriment de la Ronda de Dalt.                      

Raquel Gil respon que connexió amb la resta 
de la ciutat té relació amb el Morrot, amb el 
metro i amb altres infraestructures que no són 
només  responsabilitat de l’Ajuntament. Això no 
significa que no sigui responsabilitat municipal 
plantejar sempre aquests temes en les 
reunions amb altres administracions. A més de 
reivindicar el Morrot amb l’Estat, a la   
Generalitat se li està demanant que acabi el 
projecte de perllongament de l’L2 del metro, 
per a tenir una connexió més directa amb el 
centre. Es tracta d’infraestructures molt 
importants, que requereixen molts recursos, 
però que també són importants pel barri. Per 
exemple, fa una setmana es va presentar 
l’acord amb la Generalitat per a treballar 
conjuntament la celebració dels 100 anys de 
l’Exposició Universal de 1929. En aquesta 
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Intervenció Resposta 

reunió, també es va presentar un recordatori de 
totes les infraestructures que necessita la 
Muntanya de Montjuïc i que han de donar 
servei a Poble-sec, a Font de la Guatlla i a la 
Marina. Opina que, malgrat que aquestes 
obres siguin costoses i complicades, els veïns 
han de continuar reivindicant: això li dona força 
a l’Ajuntament a l’hora de posar-les sobre la 
taula. Afirma que, en la part que li toca al 
Consistori, s’està treballant per a fer millores: 
els temps administratius són llargs, però hi ha 
consciència que es tracta d’una qüestió 
important per al barri de la Marina i per a tota la 
ciutat. 

Xavi, veí i representant del Col·legi 

d’Arquitectes:                         
· Apunta que la Festa del Comerç que hi va 

haver a la Marina també va ser Festa 
d’Arquitectura: es van explicar diferents 
diagnosis d’anàlisis que van fer amb relació al 
procés participatiu del passeig de la Zona 
Franca que va quedar en punt mort. La 
conclusió és que l’Ajuntament ha de fer estudis 
previs que estiguin pensats per als veïns i no 
per als grans esdeveniments al Camp Nou o a 
les fires: cal que el veïnat tingui una protecció i 
es potenciï una millora de la mobilitat. Per 
exemple, amb l’ampliació de la Marina del Prat 
Vermell, el metro és insuficient: es doblarà la 
població, però no s’està veient que s’estiguin 
fent les millores que van sorgir al final del 
procés participatiu.  
· Critica que al passeig de la Zona Franca no 

s’estigui fent res. Pregunta si s’hi farà alguna 
intervenció.  
· Denuncia que, des del 2015, no s’inverteix en 
la qualitat de l’espai públic al barri. Remarca 
que el passeig de la Zona Franca és una 
reivindicació de consens, que es va expressar 
en el procés participatiu. 

Manel Coronado recorda que els fulls 
d’intervenció es recullen a Districte i es dona 
resposta, també, al correu electrònic que s’hagi 
inscrit.                  
 
Raquel Gil respon que, després d’haver parlat 
amb veïns, urbanistes i amb el Col·legi 

d’Arquitectes, s’ha vist que la solució 
proposada no acaba de donar resposta al que 
es va plantejar al procés participatiu i a les 
reivindicacions veïnals. Per tant, és un dels 
encàrrecs que té l’Arquitecta en Cap de 
l’Ajuntament: treballar en un projecte que reculli 
el que va sorgir al procés participatiu i que 
proporcioni una resposta més integral. 
Remarca que el passeig és una artèria 
important de la ciutat i s’ha de fer correctament: 
actualitzar el que s’ha fet i relacionar-ho també 
amb la mobilitat d’un barri incipient, que tot just 
s’està desenvolupant. Tot això requereix fer el 
procés amb calma. Apunta que no es pot 
comprometre amb calendaris que no són certs. 
Qualsevol canvi que es faci, ha d’aprofitar els 
productes del procés participatiu i s’haurà 
d’explicar abans: hi haurà espais i moments 
per a posar en comú, també, la mobilitat 
d’aquest entorn. 

Toñi, Centre Cultural Estrellas Altas: Explica 
que hi ha un grup de veïnes i veïns que juga a 
la petanca al C/ Mineria des de fa molts anys: 
no hi ha lavabos i les persones es veuen 

Raquel Gil respon que desconeix l’estat 
d’aquesta qüestió. Es compromet a revisar-la i 
a estudiar el treball previ. S’està mirant la 
qüestió dels lavabos en altres punts del 
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obligades a orinar entre arbustos o anar a casa 
seva i no tornar. La majoria són persones 
grans i també hi ha dones, que tenen més 
dificultat. Fa 2 o 3 anys es va estudiar la petició 
i semblava que s’anaven a instal·lar uns 

lavabos públics, però va quedar en res. 
Demana que es torni a considerar. 

Districte i valorant la possibilitat d’instal·lar 

lavabos si no hi ha cap solució alternativa.                          
 

M. Lujan, veïna: Explica que, arran de la 
sequera, es van tancar els lavabos del mercat, 
que els feien servir moltes persones grans. Ara 
només els poden fer servir els paradistes, que 
tenen clau. Pregunta quan tornaran a estar 
oberts al públic.  

Raquel Gil es compromet a parlar amb el 
mercat per a saber quina és la previsió 
d’obertura. És cert que falten alguns elements 
del mercat, però desconeix si tenen relació 
amb aquesta actuació: és un equipament 
públic i els lavabos haurien d’estar disponibles. 
S’intentarà que hi hagi també senyalística per 
al moment que reobrin.   

Rosalia, veïna:                                 
· Tenia una pregunta sobre els parcs de Can 

Clos que s’havien d’inaugurar el mes d’abril, 
però ja s’ha contestat a l’Informe de la 
Regidora.        
· Recorda que, en una reunió amb la Regidora, 

es va informar que l’OAC es traslladaria al CAI 
de la Marina. Pregunta quan passarà. 

Raquel Gil respon que ja s’ha explicat abans: a 
la Sala Pepita Casanellas hi ha una funcionària 
de l’OAC de l’Ajuntament, fent acompanyament 
a l’OVAC i al quiosc de tràmits. Durant el mes 
de juliol, l’OAC, l’OVAC i la persona 
treballadora se n’aniran al CAI, que estarà 
obert a l’agost. A Pepita Casanellas s’hi 
quedarà el quiosc de tràmits.   

Asensio, veï:                                     
· Apunta que el Parc de la Bòbila sembla que ja 

està acabat i que, farà 3 o 4 setmanes, han 
començat les obres dels habitatges que hi 
haurà a la zona. Els pas de vianants que es va 
prometre també està fet, però encara està 
tancat i no s’hi pot passar. Expressa satisfacció 
per la reurbanització, però demana que es 
pensi en els 316 habitatges dels veïns de Can 
Clos i que s’obri el pas de vianants quan abans 
sigui possible.               
· Critica que el govern municipal ja fa 1 any 

que és a l’Ajuntament, però no pensa en el 
veïnat de Can Clos. La setmana passada hi va 
haver un esdeveniment a la Muntanya de 
Montjuïc i van transitar centenars de vehicles 
per l’únic carrer de Can Clos, generant 
molèsties, col·lapsant la circulació i percepció 

de risc. 

Raquel Gil respon que les obres no estan 
acabades: a més de fer-les físicament, és 
necessari que siguin validades i, per tant, es 
poden recepcionar. En aquest espai, malgrat 
que estiguin acabats, hi ha elements pendents 
de ser recepcionats. Apunta que serà aviat i es 
compromet a actualitzar el calendari i 
respondre al veí exactament.                         
 
Remarca que ningú s’oblida dels veïns de Can 
Clos, malgrat que entén que quan hi ha una 
molèstia gran, sembli que perdi el sentit to el 
que s’hagi pogut fer abans. El que ha passat 
amb el Barça no ha sigut un oblit: quan es posa 
en marxa un dispositiu nou de mobilitat, cal 
tenir en compte moltíssims elements. Es van 
fer moltes reunions entre Mobilitat, Guàrdia 
Urbana, el F. C. Barcelona, els veïns i Districte: 
sempre hi ha elements que no afloren fins que 
no s’activa el dispositiu. A l’agost es van veure 
detalls que es van corregir i, des del setembre, 
ja no hi ha hagut aquestes molèsties. Pren nota 
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de la queixa sobre el que va passar la setmana 
passada: es revisarà i es corregirà.                     

Andreu, veí:                          
· Com a esportista, afirma que quan surt d’un 
poliesportiu no vol trobar-se a 20 persones 
fumant. Demana que es marquin espais sense 
fum fins a 25 m2 al voltant dels equipaments 
esportius. Opina que s’han cuidat molt bé les 
sortides de les escoles, protegint-les dels 
cotxes, però no es pensa en les persones que 
surten de fer esport amb els pulmons oberts.  
· Assenyala que, a 2 metres d’un circuit de 

cal·listènia que hi ha en un jardí del barri, hi ha 

una terrassa de bar amb gent asseguda 
fumant. Demana que es protegeixin i delimitin 
les zones.  

Raquel Gil respon que hi ha una normativa 
estatal que, afortunadament, aviat prohibirà 
fumar a les terrasses. Les primeres lleis 
antitabac han demostrat que, tot i semblar 
impossibles, no només eren viables, sinó que 
han contribuït que molta gent hagi deixat de 
fumar i que tothom guanyi en salut. Es 
compromet a estudiar si és possible reforçar la 
senyalística a la zona i demana paciència: el 
nou canvi de normativa és aprovat, falta veure 
quan entra en vigor.   

Elena, veïna:                                  
· Agraeix que s’hagi convocat el Consell de 

Barri: recorda que l’última vegada que va estar 
en una convocatòria on hi era la Regidora, algú 
va dir que aquest espai no servia per a res. Es 
mostra en contra d’aquesta opinió.     
· Recorda que, l’última vegada que es va votar 

la Vicepresidència del Consell de Barri, les 
condicions que es van explicar des de la taula i 
que es van projectar en pantalla no van 
coincidir amb el resultat. Va interposar una 
impugnació i Districte va contestar que 
l’explicació que s’havia fet al Consell de Barri 
estava equivocada. Manté que, si l’explicació 
va ser incorrecta, els resultats de la votació 
també ho van ser. Espera que, aquesta 
vegada, la informació comunicada hagi sigut 
verídica. 

Manel Coronado apunta que ni l’actual 
Regidora ni el Conseller de Barri eren presents 
quan es va produir la situació denunciada.  
 
Raquel Gil respon que tothom ha vist que s’han 
explicat les candidatures i s’ha demanat si hi 
havia objeccions: el procés s’ha fet amb total 
transparència. A l’últim Consell de Barri es va 
explicar que s’obrien les candidatures, tal com 
marca el Reglament de Participació i no hi ha 
hagut cap queixa ni al·legació: es felicita que 

s’ha elegit un Vicepresident i una Comissió de 
Seguiment. I esclareix que sempre hi ha la 
voluntat de fer-ho de la millor manera possible, 
més enllà de possibles malentesos.  

Ginesa, veïna:                                    
· Denuncia que s’ha queixat moltes vegades 

del mateix: al C/ Ulldecona hi ha moltes rates i 
paneroles.  
· Assenyala que al C/ Sovelles hi ha una 

terrassa d’un bar que està plena de vegetació 
sense podar.                          
· Pregunta quan es podaran els arbres a la pl. 

Falset. 
· Afirma que els veïns no poden seure als 

bancs, perquè els ataquen insectes. Explica 

Raquel Gil respon que desconeix el calendari 
de poda dels arbres de pl. Falset: es 
compromet a passar nota a Parcs i Jardins, així 
com sobre la terrassa del C/ Sovelles.                    
 
Sobre neteja, remarca que la Regidora no és 
qui la fa ni qui dona les instruccions als equips 
d’operaris: tot el que assenyalen els veïns es 
trasllada als responsables de Districte que fan 
el seguiment de les contractes. Alguns dels 
punts que s’han mencionat avui ja havien sortit 
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que l’any passat li va picar algun insecte i va 
haver d’anar al metge perquè se li va infectar.  
· Critica que sempre es prometen solucions 

«per l’any vinent», però no arriben mai. 

a l’anterior Consell de Barri i s’han fet visites 
amb els equips de neteja, amb consellers i 
personal del Districte per veure què es podia 
millorar. Per altra banda, apunta que hi ha 
espais que són competència de Districte, 
d’altres que són de Parcs i Jardins i alguns que 
són «zones grises». Un dels elements del Pla 
Endreça és treballar de manera diferent amb 
els equips de serveis urbans per a tenir una 
visió més integral i donar una solució tant a la 
neteja com al manteniment dels espais. 
Remarca que no es podran fer alhora totes les 
intervencions que s’han mencionat, no per 
manca de voluntat, sinó per limitació 
pressupostària. Igualment, cal que els equips 
de neteja i manteniment tinguin una mirada 
transversal per a continuar millorant, com ha fet 
la neteja, malgrat que sempre hi hagi punts 
complicats. Finalment, apunta que també està 
la qüestió de l’incivisme que fa que, per molt 
que es netegi, els espais quedin degradats: 
l’Ajuntament té responsabilitat sobre el Servei 
de Neteja, que està molt controlat, rep 
inspeccions i ha sigut sancionat quan s’ha vist 
que incomplia amb el contracte. 

Antonio, veí:                                            
· Explica que al C/ Segura hi ha un talús molt 

pronunciat que va a parar darrere les finques 
de Mare de Déu del Port, des de la pl. 
Matemàtiques fins a Buenaventura Durruti. 
L’any passat es va aconseguir que es fes un 
tancament provisional d’obra: s’havia patit molt 
incivisme i llançament de pedres que trencaven 
vidres i teulades. Es va trigar moltíssim que el 
Regidor anterior fes cas als veïns: es negava 
sempre a fer el tancament. Finalment, es va 
instal·lar, tot i que Districte va dir que era 

provisional. El mes de gener es va retirar, 
suposa, pensant que l’incivisme no es repetiria: 
fa 2 dies, algú va arrancar una paperera i l’ha 
llançat al pati d’una finca.           
· Demana el tancament definitiu a tot el 

perímetre del talús. Celebra que, finalment, 
s’estigui desbrossant, després danys 
demanant-ho.                      
· Vol que es pensi un projecte de remodelació 

Raquel Gil respon que el Conseller de Barri 
està fent seguiment del cas i s’estan estudiant 
possibilitats.      
 
Indica que, si es crea una nova plataforma o 
associació veïnal, benvinguda sigui: no és 
només una manera de tenir més força, sinó 
que contribueix que les propostes siguin més 
consensuades i que no sigui una lluita 
unipersonal. A més, si hi ha interlocutors clars, 
es facilita molt tot el procés de comunicació 
entre l’Administració i el veïnat. Expressa tot el 
suport de part de l’Ajuntament a la iniciativa. 
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de la plaça, que està molt deteriorada: les  
rampes que van al C/ Segura estan malmeses i 
amb el forjat a la vista. El parc infantil és molt 
antic.                    
· Anuncia la voluntat de crear una plataforma 

de veïns del C/ Mare de Déu del Port 342 al 
324, de pl. Matemàtiques a Buenaventura 
Durruti,  perquè és un tram amb una casuística 
molt diferent de la resta. Aquesta plataforma no 
pretén anar en contra de ningú: hi ha la idea 
que, si hi ha un interlocutor que representi a 
tots els veïns del carrer, es pot facilitar que 
l’Ajuntament escolti les queixes i demandes del 
veïnat.   

Rosario, veïna:                              
· Assenyala que al C/ Alumini, des del C/ Foc 

fins a la Rambla del Prat, no hi ha cap semàfor 
ni cap element per a reduir la velocitat dels 
cotxes. És un tram de més de 400 metres i els 
vehicles hi fan curses.                  
· Explica que hi ha passos de vianants, que els 

veïns han demanat que s’elevin: també s’ha 
demanat la instal·lació de reductors de 

velocitat, però no s’han escoltat les demandes. 
La Guàrdia  Urbana va contestar que, si 
s’instal·laven reductors, hi podia haver 

accidents amb les motos.                      
· Apunta que, entre el C/ Alts Forns, Alumini, 

Coure, Bronze i Energia, hi ha el nucli 
d’habitatges de Vírgen de Nuria. Denuncia que, 
des que hi ha la nova contracta, el Servei de 
Neteja no hi passa: els veïns han de trucar 
molts cops i els responen que és un carrer 
privat. Expressa cansament i remarca que tots 
els veïns han interposat queixes i no se’ls hi fa 
cas. 

Raquel Gil es compromet a passar nota a 
Guàrdia Urbana per si es poden instal·lar 

reductors de velocitat i per a estudiar 
alternatives en cas negatiu.     
 
Expressa sorpresa pel fet que no s’estigui 
netejant el nucli de Vírgen de Nuria: pren nota i 
es revisarà, perquè no hauria de ser així. 

Silvino, veí:                                           
·  Critica que va presentar una qüestió a l’últim 

Consell de Barri: es va prendre nota, però no 
s’ha fet res.                          
· Recorda que es tracta de la vorera del C/ 

Foneria, on para el Bus del Barri. Hi ha unes 
xapes metàl·liques aixecades un pam del terra 

i són un perill per a les persones grans i amb 
mobilitat reduïda: l’altre dia una senyora amb 

Raquel Gil respon que és cert que aquestes 
xapes no són de l’Ajuntament, però s’ha 
revisat: hi ha una acta d’inspecció oberta i en 
curs perquè s’arregli. S’està fent seguiment. 
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caminador hi va caure. A 20 metres hi ha una 
altra que està enfonsada. Considera que és 
fàcil i econòmic de solucionar aquest problema 
a la via pública. Recorda que va presentar 2 
fotos i que, per molt que es contesti que són 
competència d’una empresa, l’Ajuntament té 
responsabilitat.  

Margarida, veïna del pg. de la Zona Franca:                             
Explica que l’edifici on viu dona al Parc de Sant 
Cristòfol que, com altres parcs de la ciutat, es 
tanca a la nit. Normalment, l’operari arriba a 
tancar-lo entre les 21.00 h i les 22.00 h, però hi 
ha dies, sobretot a l’estiu i en cap de setmana, 
que a les 2.00 h del matí continua obert: això 
facilita que hi entrin persones a dormir, a 
consumir drogues i a cometre actes incívics. 
Remarca que els veïns de la seva escala estan 
preocupats i cansats de trucar per a demanar 
que tanquin d’hora. 

Raquel Gil respon que a l’última Audiència 
Pública també hi va haver un veí que va 
expressar la mateixa queixa respecte a un altre 
parc: es compromet a revisar què està passant 
amb els horaris i amb el personal encarregat. 

Antonio, veí:                              
· Fa constar que ha adjuntat un document amb 

un recull de deficiències a la via pública: es 
comparteix directament amb la taula.              
· Assenyala que de C/ Foc cap a mar s’estan 

fent moltes inversions, però l’altre cantó s’està 
deixant abandonat.                                        
· Convida els assistents a la Festa Major del 
barri, que serà en 2 caps de setmana. 

Raquel Gil agraeix el recull: es farà resposta 
per escrit.  
 
Agraeix també la invitació a les festes. 

Rosa, veïna:                                              
· Apunta que la intervenció de Ginesa ja ha 
tocat els temes que volia comentar.                  
· Valora que, després de 28 anys, s’hagi fet el 

Parc de les 13 Roses, que considera preciós. 
Però critica que, amb l’extensió de terreny 
disponible, no hi hagi un pipicà. També 
considera que hi ha molts bancs i cadires, però 
manquen jocs infantils, ja que només hi ha dos 
gronxadors i taules de ping-pong.   

Raquel Gil respon que es revisaran els 
comentaris sobre el parc. De totes maneres, 
explica que hi ha hagut una evolució amb el 
disseny dels parcs infantils: ara tenen altres 
tipus de joc, amb fustes, amb troncs i amb 
sorra. És cert que a vegades no hi ha tants 
gronxadors, però continuen sent espais 
pensats per als infants. També passa amb el 
tancament dels espais infantils: ella es mostra 
a favor, però els experts diuen que, 
educativament, és molt més saludable no estar 
en espais tancats, sinó aprendre els límits. 
Recorda que, tal com ha comentat als últims 
dies en altres Consells de Barri, els espais per 
als adolescents i els joves també són 
necessaris com, per exemple, els bancs i altres 
punts de trobada i estada.          
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També es compromet a revisar la qüestió del 
pipicà, que desconeix si estava previst. 
Aquests espais també han experimentat un 
canvi conceptual: abans es pensava en espais 
on els gossos fessin les seves necessitats, es 
recollissin i marxessin. Ara, es pensa en espais 
amplis, que semblin espais naturals, on jugar i 
moure’s lliurement, tot complint requisits de 
neteja.  

Ventura, veí:                                                
· Sobre neteja, apunta que prefereix entregar 

un escrit assenyalant diverses queixes. 
Entrega dos documents relatius a com estaven 
els accessos als Jardins de la Mediterrània del 
12 i el 24 de juny.                                        
· Remarca que el tema que més preocupa els 

veïns són els «botellones» i el soroll nocturn 
als Jardins de la Mediterrània, a causa de la 
manca de control dels bars de la zona. 
Recorda que la Regidora va fer una declaració 
a BTV el mes d’abril, on proposava uns nous 
horaris: pregunta quan s’aplicaran, qui 
controlarà el seu compliment i a quina hora es 
comprovarà.     
· Assenyala que una unitat nocturna al Districte 
és insuficient: hi ha una manca notòria de 
Guàrdia Urbana des de fa anys i, sobretot, que 
es controli els Jardins de la Mediterrània i els 
seus 13 bars actius: la zona és considerada 
Altament Tensada.  També insta a la Regidora, 
com a responsable del Districte elevi la 
proposta a l’Alcalde perquè s’ampliïn els 
efectius destinats al Districte.  
· Expressa preocupació i demana que no 

s’atorguin més llicències a establiments 
d’aquest tipus, encara que compleixin els 
requisits: 13 són massa. Considera que el PSC 
té un deute històric amb les 28 comunitats de 
veïns de la zona, per haver donat tantes 
llicències ometent les protestes veïnals.                
· Apunta que acaba de començar l’estiu i els 

veïns ja han hagut de trucar a la Guàrdia 
Urbana. Demana que es reforcin les patrulles i 
que, si no es pot fer des de Districte, es 
plantegi directament a l’alcaldia.         

Raquel Gil explica que el Conseller de Barri i 
els equips són conscients que els Jardins de la 
Mediterrània són un punt conflictiu: per això 
s’ha estat fent seguiment i s’ha pressionat amb 
Guàrdia Urbana. No es deixarà de fer. 
Efectivament, es tracta d’una Zona Tensada i, 
per aquesta raó, ja té uns horaris limitats: a 
BTV va explicar que es limitaria el nombre de 
taules, reduint-les, perquè els bars de la zona 
no només no creixin, sinó que vagin decreixent.  
 
Sobre les llicències, respon que, tal com marca 
la normativa, l’Ajuntament no pot retirar-les si 
es compleixen tots els requisits. Només d’acord 
amb Plans d’Usos o plans especials, com el 
que s’ha fet als Jardins de la Mediterrània, es 
pot limitar l’activitat. Admet que és una situació 
que no és desitjable i que s’està intentant 
gestionar: s’ha posat el focus a la neteja, s’està 
treballant amb l’escola bressol, etcètera i es 
continuarà fent. 
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Fina, veïna:                                              
· Corrobora l’anterior intervenció.                 
· Explica que fa 7 mesos que viu al barri i que 

el primer que li va cridar l’atenció va ser la 
brutícia que hi ha al carrer: la gent és incívica, 
però considera que no es neteja suficient i que 
els operaris no fan la seva feina.                 
· Afirma que ella mateixa tira aigua al carrer, 
perquè fa massa pudor. Va parlar amb una 
brigada de neteja i li van dir que no netejaven 
amb aigua les voreres perquè passen bicis i 
busos.                              
· Denuncia que als Jardins de la Mediterrània 

hi ha discussions, baralles i molt soroll a les 
nits. Els bars tanquen a la 1.30 h, però com 
que els jardins queden oberts, la gent es queda 
fent soroll fins a les 3.00 h o les 4.00 h de la 
matinada.                                           
· Critica que, quan truca a la Guàrdia Urbana, 
no només no apareix cap patrulla: retornen la 
trucada al cap d’una hora i la desperten per a 
dir que no disposen d’efectius.         
· Remarca que és un punt molt conflictiu, que 

s’arrossega des de fa molt temps i que, si hi 
hagués voluntat, es podria solucionar: 13 bars 
són massa. 

Raquel Gil respon que hi ha equips 
d’inspectors del Servei de Neteja, que treballen 
amb el mateix horari que els operaris i que fan 
inspeccions a tots els equips de la ciutat. Els 
operaris de neteja també tenen l’obligació de 
reportar qualsevol incidència que afecti els 
seus itineraris i torns: per exemple, si troben 
que a un carrer hi ha més brutícia de l’habitual i 
hi han de dedicar més estona. Apunta que, 
òbviament, els operaris de neteja tenen dret a 
descansos durant la seva jornada laboral. 
Igualment, pren nota dels punts mencionats. 

Tomàs, membre del Memorial Democràtic dels 
Treballadors i Treballadores de la SEAT:        
· Celebra que tots els veïns ja puguin gaudir 

del nou Parc de les 13 Roses, que ha suposat 
una inversió de 5,5 milions d’euros.           
· Recorda que hi ha altres parcs com el de Can 

Sabaté o el Jardí dels Drets Humans que, al 
seu dia, eren també espais agradables que 
s’han degradat. Considera que s’hi hauria de 
posar esforços, com s’ha fet als Jardins de la 
Mediterrània malgrat els problemes amb els 
locals, per a millorar-los i mantenir-los. 
Demana que s’inverteixi a renovar aquests dos 
parcs: el mobiliari, l’enllumenat i els camins 
estan malmesos. 

Raquel Gil apunta que obrir molts parcs, si 
després no es poden mantenir els que ja 
existeixen, serveix poc. S’han de fer inversions 
en el que és necessari, però cal sumar-hi 
també inversió en el manteniment: si no, els 
espais es degraden fins que estan tan 
malmesos que cal tornar a fer una inversió molt 
gran per a posar-los al dia. Remarca que el 
Districte ha multiplicat per 3 el pressupost 
disponible per al manteniment de carrers i 
espai públic: continuarà sense ser suficient per 
arribar a tot arreu, però és una millora. També 
s’ha incorporat la vida útil dels elements per a 
millorar preventivament el seu procés de 
reparació i substitució.  

Catalina, veïna:                                          
· Assenyala que a Ferrocarrils Catalans, entre 

Foneria i Segura, hi ha espai que ha 
esdevingut un pipicà a només 4 metres dels 

Raquel Gil pren nota i respon que es revisarà.                 
 
Pel que fa als problemes de rates, li consta que 
s’estan fent tractaments a la zona. Apunta que, 
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habitatges: és una àrea amb pendent i sorra, 
que acaba sobre la vorera.                       
· Denuncia que no es neteja amb suficient 

freqüència ni intensitat. A més, del 24 cap al C/ 
Segura, hi ha plantes que no tenen cap 
manteniment de Parcs i Jardins.        
· Exposa que, de dia, els veïns no poden obrir 

les finestres a causa de les mosques del pipicà 
i, de nit, per les rates que hi ha a la zona. 
S’han fet actuacions en aquest sentit, però no 
han sigut efectives.                    
· Critica que l’Ajuntament sempre dona 

respostes automàtiques a les queixes dels 
veïns, però mai revisa la neteja. Pregunta per 
què no es neteja, ni es tracta, ni es fa 
manteniment a aquesta zona.                
· Explica que és treballadora del CAP la 

Marina, que pertany al servei comunitari i que 
fa xerrades: convida a tothom a assistir a partir 
d’octubre.                    
· Agraeix poder-se expressar al Consell de 
Barri. 

quan es fan obres, acostuma a passar més 
sovint: en tot cas, es compromet a demanar un 
reforç en aquest sentit. 

José Manuel, veí:                                         
· Es presenta com a exportaveu de Persones 
amb Discapacitat de 2013 a 2020 i membre de 
Dincat Plena Inclusión, del Consejo de 
Abogacía General de España i altres entitats.            
· Exposa que a la finca on viu hi ha inseguretat: 

hi ha hagut intents d’incendi provocat i 
ocupacions d’habitatges que eren el domicili de 
veïns. Demana una reunió de la comunitat de 
veïns amb la Regidora per a poder plantejar els 
problemes que pateixen i buscar solucions.                               
· Agraeix l’ampliació d’efectius de la Guàrdia 
Urbana al Districte.                                 
· Es compromet a lluitar i donar la cara pel 

barri. 

Raquel Gil expressa disposició a concertar una 
reunió per a entendre millor la magnitud del 
que ha exposat el veí: es posaran en contacte 
amb ell per a trobar una data. 

Juan Rafael, veí:                                  
· Recorda que el 13 de juny hi va haver una 

reunió a Districte, on es va comunicar que 
s’havia incrementat el nombre d’efectius de la 
Guàrdia Urbana. Critica que no ha notat cap 
canvi: quan s’acaba la festa als Jardins de la 
Mediterrània, la gent es cola a la placeta de 
Plus Ultra. Els veïns es lleven aviat i 

Raquel Gil respon que s’han anat fent coses 
des que el veí va comunicar el problema del 
solar el passat 13 de juny: de moment, el 
Servei de Fumigació ja s’hi ha posat en 
contacte. S’avança lentament, però a pas 
segur.   
 
Apunta que hi ha moments que, per diversos 
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necessiten descansar: expressa molt 
cansament.                      
· Explica que, quan ha trucat a la Guàrdia 

Urbana per problemes de soroll nocturns, li 
continuen donant la mateixa resposta: no 
disposen d’efectius suficients. Sent que la 
Regidora li va mentir i pregunta si l’Ajuntament 
es preocupa només de la Copa Amèrica i ha 
enviat a totes les patrulles a la Barceloneta.     
· Exposa que al C/ Aviador Ruiz de Alda 20 hi 

ha un solar on ja van haver-hi d’intervenir els 
bombers a causa d’un niu de vespa asiàtica. 
L’espai està ple de brossa, rates i paneroles: 
demana que s’escolti la proposta que va 
compartir amb ell el Servei de Fumigació de 
tallar tots els arbres i netejar la zona 
completament.  

factors com la coincidència amb grans 
esdeveniments, si es truca a la Guàrdia Urbana 
és possible que no hi hagi efectius disponibles 
o que no puguin respondre instantàniament. El 
Districte de Sants-Montjuïc té molta superfície i 
190.000 habitants. Recorda que als últims 4 
anys la plantilla de la policia municipal ha tingut 
un increment net de més de 1.000 nous agents 
a tota la ciutat i això també repercuteix en el 
torn nocturn. Pel que fa a la Copa Amèrica, 
explica que, a banda d’entrenar, no està 
passant res més i, per tant, no s’hi estan 
enviant patrulles. 

Xavi, veí i representant del Col·legi 

d’Arquitectes:  
· Respon a la Regidora que, mentre s’esperen 

les grans infraestructures que s’han comentat, 
hi ha alternatives per a millorar la mobilitat, 
com les que es van proposar a un article al 
Diari de la Marina relatives a les línies de bus i 
que són més econòmiques, ràpides i fàcils de 
fer.           
· Recorda que, des dels 40 veïns de la barriada 
Plus Ultra, es va presentar una carta a 
l’anterior govern i s’està esperant resposta. 
Recollia problemàtiques que avui s’han 
comentat: problemes de rates, de brutícia, de 
festes i soroll nocturn, etcètera. En aquest 
punt, on s’aglutinen la major part de les cases 
abandonades, que han esdevingut nius de 
rates i de brutícia, hi ha molta degradació a 
causa del planejament urbanístic que la va 
afectar durant 40 anys, malgrat que el 2014 hi 
va haver un MPGM que va permetre tornar a 
fer-hi obres. En aquesta zona no hi ha 
propietaris des de fa 80 anys, però s’hi podrien 
fer petites intervencions aprofitant que s’ha 
triplicat el pressupost de manteniment de 
Districte. Demana que l’actual equip de govern 
llegeixi la carta: si cal, pot fer-la arribar al 
correu d’algun tècnic o responsable. 

Raquel Gil respon que hi ha hagut trobades 
amb la presidenta del Col·legi d’Arquitectes i es 

té la informació de les propostes: hi ha canals 
de diàleg oberts i constants.                         
 
Pel que fa a la carta dels veïns de Plus Ultra, 
indica que ella no la té, però que els equips sí: 
es compromet a recuperar-la i estudiar què es 
pot posar en marxa i que no. Si és necessari, 
es pot plantejar una reunió amb els veïns per a 
abordar-ho. 
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Tomàs, membre del Memorial Democràtic dels 
Treballadors i Treballadores de la SEAT:          
· Valora molt positivament el projecte de La 

Chalmeta, una nova cooperativa d’habitatge a 
la Marina del Prat Vermell, on es van apuntar 
molts joves i veïns del barri.                      
· Explica que s’ha assabentat que els terrenys 
que l’anterior govern havia reservat per a fer la 
cessió al projecte d’habitatge cooperatiu han 
canviat el seu propòsit i s’han cedit a 
INCASÒL: es mostra molt en desacord amb 
aquesta decisió. Considera que això s’hauria 
d’haver consultat amb el barri, d’igual manera 
que es feien reunions amb l’AV Eduard Aunós i 
altres entitats per a informar sobre les diferents 
alternatives d’accés a l’habitatge a disposició 
del veïnat.                         
· Remarca la tasca que s’ha fet des de la 
SIPHO, un servei municipal d’acompanyament 
a persones vulnerables en cas de 
desnonament i de mediació amb jutjats. Espera 
que continuï funcionant. 

 

Alexander Ramon, veí i membre de Coop 
GEENI:                                       
· Apunta que avui han assistit diversos 

membres de la cooperativa d’habitatge que 
han anat a molts Consells de Barri, però, fins 
ara, mai havien pres la paraula.              
· Explica que Coop GEENI és promotora 

social, amb unes 100 unitats de convivència, 
que suposen gairebé 300 persones, que volen 
viure a la Marina. Hi havia solars adjudicats per 
a construir-hi habitatge cooperatiu al barri i es 
disposava del Conveni ESAL, un pacte 
treballat durant molts anys, on s’havia 
aparaulat que es podria optar a 2 o 3 terrenys.  
· Remarca que hi ha persones que fa 8 anys 

que lluiten i s’organitzen per a fer realitat 
aquests habitatges cooperatius: els darrers 4 
anys s’havia estat treballant i ja es disposava 
de projecte arquitectònic. Més del 80% dels 
integrants són, a més, veïns de la Marina.    
· Reclama que, des de Districte, s’ajudi al 

projecte: que es porti al plenari i es faci tot el 
que sigui possible. Recentment, s’han 
assabentat de la notícia que els solars s’han 

Manel Coronado agraeix i felicita la feina que 
s’està fent i desitja molta força al projecte: els 
anima a continuar lluitant.              
 
Raquel Gil respon que no hi havia cap cessió 
feta d’aquests terrenys: això no vol dir que 
l’anterior govern els hagués expressat que era 
una possibilitat. La realitat és que ningú 
d’Urbanisme tenia aquests terrenys reservats i 
no hi havia cap expedient obert al respecte: 
podia haver-hi una voluntat política o una 
declaració d’intencions. Afirma que, des de 
l’Ajuntament hi ha consciència que l’habitatge 
és una emergència i una necessitat, s’estan 
intentant activar totes les palanques perquè hi 
hagi el màxim d’habitatge: assequible, públic i, 
també, privat per qui tingui els recursos.   
 
Sobre el Conveni ESAL, expressa el seu 
suport: s’ha renovat, perquè se sap que 
l’habitatge cooperatiu és una possibilitat viable, 
amb experiències en funcionament a la ciutat i 
perquè l’Ajuntament, tot sol, no pot construir tot 
l’habitatge que es necessita.         
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atorgat a l’INCASÒL, que considera que és 
una entitat que no és més capaç de fer 
habitatge que l’Economia Social.                 
· Demana que se’ls escolti i que s’entengui el 

model d’habitatge cooperatiu i de cessió d’ús. 
Conclou destacant que l’habitatge és una 
necessitat bàsica.                                     
· Assenyala que hi ha moltíssim terreny a la 

Marina. 

 
Apunta que els solars ja s’han cedit a 
l’INCASÒL, malgrat que tenen una clàusula 
que marca que es poden recuperar si no s’hi 
construeix en un temps determinat. Així i tot, hi 
ha més espais a la Marina i el 50% del que 
s’està construint, serà públic i protegit. Proposa 
fer una trobada i posar-los en contacte amb el 
Comissionat d’Habitatge per veure quines són 
les opcions d’espais per a poder activar el 
projecte. Es compromet a contactar a 
Alexander com a interlocutor.     
           
Remarca que no hi ha hagut una decisió de 
deixar de fer un projecte perquè no s’hi creia o 
perquè es considerava inviable: s’ha fet una 
primera cessió de solars a l’INCASÒL, on era 
possible fer una construcció ràpida. N’hi haurà 
més, de totes les tipologies: amb cooperatives, 
amb l’IMHAB, amb el Tercer Sector i amb 
privats.                  
 
Destaca que la gent de la Marina es vulgui 
quedar al barri és de justícia i de sentit comú: 
és l’objectiu del que s’està fent. Es té molt clar 
que cal habitatge d’emergència, però també 
habitatge assequible i de protecció. Conclou 
expressant que el cohabitatge és una fórmula 
que es considera vàlida i que es continuarà 
reforçant des del Consistori. 

Sergio, veí de Can Clos:                      
· Explica que viu al barri des que tenia 4 anys i 

que, com la resta, coneix la seva realitat: ha 
sigut un barri oblidat, abandonat i semimarginal 
durant molts anys. Ara, que s’està renovant, 
que hi ha metro i obres noves, li sembla que es 
dificulta que els veïns de tota la vida puguin 
accedir a un habitatge digne.     
· Pregunta si el projecte de l’Ajuntament és que 

els veïns del barri puguin gaudir de les millores 
que s’estan implementant o estan pensades 
perquè vinguin inversors estrangers, comprin 
edificis i posin lloguers alts. Considera que el 
veïnat mereix ser escoltat i que se cedeixin els 
terrenys que s’havien aparaulat o altres que 
siguin equivalents. 
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Raquel, veïna:                                
· Explica que no va néixer a la Zona Franca, 

malgrat que els seus avis i son pare sí que 
eren del barri i ella hi ha viscut tota la vida.   
· Recorda que fa anys, el banc li va prendre el 
pis a son pare, on havia viscut sempre i que 
havia pagat fins que va arribar la crisi, un dia 
abans de la seva mort.                           
· Apunta que ella s’ha divorciat recentment i no 

pot pagar-se un habitatge: no pot mantenir els 
seus fills al barri on han viscut sempre, un barri 
obrer i per a obrers.                  
· Critica que, alhora, s’han construït habitatges 

de luxe amb piscina i coworking just davant de 
l’escola dels seus fills. Expressa molta 
impotència.                         
· Remarca que, per ella, el projecte de 

cooperativa era molt més que un habitatge: era 
donar-se suport amb la resta de membres i 
pertànyer a una comunitat. No són només 
veïns: són persones amb una necessitat real 
d’habitatge.  
· Demana que es faci tot el que es pugui i que 
es tingui en compte el que se’ls hi va prometre: 
destaca que no demanen que se’ls regali res, 
reclamen un dret.                       

 

Carlos, veí:                                                
· Explica que ha viscut tota la vida al barri. Els 

seus pares van arribar quan tot eren solars: 
tota la seva vida han col·laborat molt amb el 

barri, formant part de festes i esdeveniments 
veïnals.                           
· Exposa que ara ell s’ha de buscar una altra 
sortida, perquè no pot continuar vivint al barri: 
va trobar una molt bona opció en la 
cooperativa, però sembla que s’està 
difuminant.      
· Recorda que la gent del barri i els seus fills 

són qui fa barri. 

 

Rosalia, veïna: Demana a les autoritats que 
donin l’oportunitat de tenir el model de 
cohabitatge i de tenir habitatges sostenibles, 
assequibles i positives per al medi ambient, la 
salut i el benestar social. Demana que es faci 
realitat tot allò que s’havia promès.  

 



 
Districte Sants-Montjuïc 
Direcció Serveis a les Persones i al Territori 
Creu Coberta, 104 
08014 Barcelona 
T. 93 2915282 

 

Acta del Consell de Barri de la Marina, 27 de juny de 2024 21 

Intervenció Resposta 

David Ramon, veí:                                       
· Explica que és del barri de tota la vida.         
· Indica que viure en una cooperativa és tenir 

vida i que compartir és ser feliç.  

 

Alba, veïna i membre de Joves del Centre 
Cultural Estrelles Altes:                          
· Explica que és del barri de tota la vida i també 

està al projecte de cohabitatge.            
· Assenyala que sempre ha sentit que els joves 

no volen quedar-se al barri, però és que no hi 
ha oportunitat de fer-ho: no poden pagar 
lloguers abusius, ni molt menys plantejar-se 
comprar un habitatge.                           
· Expressa la seva voluntat de quedar-se al 
barri on ha nascut i crescut i on té la seva 
xarxa i entorn. Demana que sigui possible i que 
l’habitatge, que és un dret de tothom, no es 
converteixi en un privilegi, ni que sigui objecte 
d’especulació per a enriquir encara més a la 
gent que ja és rica. 

 

Yohanni, de l’Associació de Mitjans de 
Comunicació Local:                                        
· Agraeix la participació dels veïns i veïnes que 
s’han organitzat i que transmeten el sentiment 
de les entitats que treballen al barri.    
· Expressa la preocupació de la seva entitat 

envers la relació entre el teixit empresarial del 
barri i l’ocupació juvenil: ara que s’obre un nou 
Pla de Barris, considera important concretar 
projectes, programes i accions concretes en 
aquest sentit. Denuncia que les empreses no 
estan aportant suficient en termes de 
sensibilitat amb el territori, ni de responsabilitat 
social corporativa.                              
· Explica que les veïnes d’Eduard Aunós estan 

treballant una campanya de memòria i 
intentant participar del procés d’anomenar 
carrers de la Marina del Prat Vermell. També hi 
ha l’ànim de recollir totes les aportacions que 
es facin per tal de preservar la memòria 
col·lectiva del barri i transmetre-la al veïnat 
nouvingut. 

Raquel Gil valora molt positivament el projecte 
de memòria que s’està treballant: s’està 
pendent per veure com es pot col·laborar en el 

procés.  
 
Sobre el Pla de Barris i l’ocupació, respon que 
cal posar el focus a la Marina en qüestions 
d’ocupació i de relació amb les empreses. Ara, 
que això es faci des del Pla de Barris, depèn: la 
idea és que siguin actuacions efímeres i amb 
data de caducitat que ajudin a donar impuls a 
polítiques o programes determinats. Si tota 
l’acció que es fa en l’àmbit de promoció 
econòmica i ocupació es fa dins el Pla de 
Barris, arribarà un moment que els programes 
desapareixeran: cal que aquests temes 
s’abordin estructuralment i això es fa amb el 
Pla de Desenvolupament Econòmic del 
Districte. Estarà llest després de vacances: 
aquí s’haurà de posar el focus. Finalment, 
admet que la relació amb les empreses del 
territori és millorable: ho diu com a Regidora i 
com a presidenta de Barcelona Activa. Però 
això ha de venir, també, acompanyat d’una 
millora en la formació: el barri té alguns centres 
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de Formació Professional més potents de la 
ciutat a tocar, com Mercabarna. A més també 
s’ha celebrat la Fira d’Ocupació de la Marina, 
amb bons resultats i la col·laboració 

d’empreses del voltant, que es continuarà 
treballant. Finalment, s’ha obert una antena de 
Barcelona Activa al Bloc 4 de Can Batlló. 

Silvino, veí:  Parla com a portaveu dels horts 
de Cal Mestre. Exposa que, ara mateix, hi ha 
horts que s’han abandonat a causa de la 
sequera: el problema és que hi ha moltes 
persones en llista d’espera per accedir-hi, però 
fa 4 anys que estan pendents que Parcs i 
Jardins elabori les bases. Considera que és 
una llàstima i demana solucions. 

Raquel Gil respon que les bases han estat 
aturades a causa de la sequera. Es compromet 
a preguntar quin és el calendari: cal elaborar 
bases noves i fer un concurs públic per a 
l’adjudicació: això costa un temps. 

Fina, veïna:                                       
· Indica que li reconforta molt haver vist i sentit 

la lluita de la cooperativa d’habitatge: espera 
que l’Administració doni suport i que 
s’aconsegueixin els solars.                                 
· Valora la intervenció de Joani sobre la relació 

entre les empreses i l’ocupació juvenil.        
· Expressa que no se sent tan sola després 

d’haver sentit la intervenció prèvia de Fina 
sobre la brutícia al barri. Denuncia l’incivisme 
dels passejadors de gossos i critica que 
l’Ajuntament no es pren el tema seriosament: 
demana que s’actuï i que s’interposin sancions 
punitives quan sigui necessari. Considera que 
els orins i excrements de gos generen un 
problema de salut.                        
· Assenyala que tot el parc de Can Sabaté i els 

Jardins dels Drets Humans són pipicans.        
· Espera que la despesa del Pla de Barris a la 

Marina sigui suficient i efectiva. 

Raquel Gil apunta que, malgrat la percepció, 
s’interposen moltes sancions a l’incivisme. És 
cert que les eines disponibles estan 
endarrerides: hi ha conductes que no estan 
contemplades. Per això, està en marxa un 
procés d’actualització de l’Ordenança de 
Civisme: es va fer una sessió de treball 
específica al Districte i va ser de les més 
participades de la ciutat.                
 
Assenyala que no tot allò que és molest, per 
molt que ho sigui, és un problema de salut: 
l’Agència de Salut Pública analitza tots els 
indicadors. Hi ha situacions que no esdevenen 
un problema sanitari: això no vol dir que no 
s’hagin de corregir, però demana que l’alerta 
no faci que es pensi que tot el que té relació 
amb brutícia, coloms, etcètera passa  
automàticament passa a ser un problema de 
salut. Està d’acord que cal continuar treballant 
el problema de l’incivisme: és un dels temes 
prioritaris.  

Tomàs, membre del Memorial Democràtic dels 
Treballadors i Treballadores de la SEAT:       
· Explica que recentment es va inaugurar la pl. 

de Canal de la Infanta. Dins de la Taula de 
Memòria, des de l’entitat a la qual pertany fa 
temps que es reivindica la recuperació de 
l’espai que queda a l’aire lliure del Canal de la 
Infanta: un tram que s’ubica a l’entrada del 

Raquel Gil pren nota. Apunta que cal veure i 
valorar la viabilitat de recuperar aquest espai: 
el Canal de la Infanta té molta relació amb el 
desenvolupament del barri i de les fàbriques, 
amb la història d’un barri d’obrers i 
d’agricultors. 



 
Districte Sants-Montjuïc 
Direcció Serveis a les Persones i al Territori 
Creu Coberta, 104 
08014 Barcelona 
T. 93 2915282 

 

Acta del Consell de Barri de la Marina, 27 de juny de 2024 23 

Intervenció Resposta 

cementiri, per la carretera del Port. És un espai 
que mereix senyalització i dignificació per tot el 
que va representar l’arribada de l’aigua al barri: 
a escala d’agricultura, indústria, etcètera.                       
· Recorda i reivindica a La Chalmeta, una 

activista, cooperativista i socialista històrica. 

 
Manel Coronado agraeix l’assistència, desitja un bon estiu i convida a la Festa Major d’Eduard 
Aunós que serà del 19 al 21 de juliol.  
 
 
Marc Valverde, secretari del      Maria Elena Molina, secretària del 
Consell de Barri de la Marina de Port   Consell de Barri de la Marina del Prat Vermell 
 
 
 
 
 
 
Raquel Gil, presidenta del Consell de Barri 
de la Marina de Port i la Marina del Prat Vermell 
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